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NEMZETI GAZDASÁGI ÉS TÁRSADALMI TANÁCS 

ÖSSZEFOGLALÓ 

az NGTT 2024. február  16-i plenáris üléséről 

 

Időpont: 2024. február 16. péntek 10.00 óra  

Helyszín: 1054 Budapest, Báthory utca 10.  

                 földszinti nagy konferenciaterem 

 

Ülést levezető soros elnök: Dr. Parragh László helyett Dr. Zs. Szőke Zoltán – Gazdaság Kép-

viselői Oldal 

Dr. Zs. Szőke Zoltán köszöntötte a megjelenteket. Tájékoztatásul elmondta, hogy Dr. Parragh 

László soros elnök úr nem tud jelen lenni az ülésen, ezért a levezető elnöki feladatokat ő látja 

el.  Ezt követően felkérte a Miniszterelnökség részéről dr. Kecskés Péter főosztályvezető urat, 

mint házigazdát, hogy néhány szóval köszöntse a megjelenteket. 

Dr. Kecskés Péter főosztályvezető úr a Miniszterelnökség nevében köszöntötte a megjelente-

ket az év első plenáris ülésén, majd tolmácsolta Szalay-Bobrovniczky Vince helyettes államtit-

kár úr üdvözletét is, aki egyéb fontos elfoglaltsága okán nem tudott jelen lenni az ülésen. Az 

elmúlt évre röviden visszatekintve elmondta, hogy igen sok fontos téma került megvitatásra az 

üléseken. Három témát emelt ki ezekből:  

1./Az országos kulturális-közművelődési intézményrendszer korszerűsége, hatékonysága és 

fenntarthatósága a Kulturális és Innovációs Minisztérium ágazati stratégiájában (Dr. Vitályos 

Eszter miniszterhelyettes, Kulturális és Innovációs Minisztérium) 

2./Energiaválság és élelmiszer energiahatékonyság – Az élelmiszerárak emelkedése, és az élel-

miszeripari tevékenységek alakulása ezekben az években (Dr. Nobilis Márton államtitkár, Ag-

rárminisztérium) 

3./A köznevelési intézményrendszer korszerűsége és hatékonysága (Dr. Maruzsa Zoltán köz-

nevelési államtitkár, Belügyminisztérium) 

Elmondta, hogy a jelenlegi ülés témái is igen fontos területeket érintenek. Ezen túlmenően tá-

jékoztatta a jelenlévőket arról, hogy az NGTT honlapjának megújítása folyamatban van. Az 

elkövetkező plenáris ülés időpontjában várhatóan már a megújult honlappal találkozhatnak az 

oldalak. 

Ezt követően eredményes tanácskozást és jó munkát kívánt.  
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Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte Főosztályvezető Úr gondolatait, majd az ülést megnyitotta. 

Megállapította, hogy minden oldal képviselője jelen van, így a Tanács határozatképes.  

Ezután felkérte az oldalakat, hogy jelöljék meg szóvivőiket. 

Az oldalak szóvivői:  

Egyházi oldal: Dr. Beran Ferenc 

Művészeti oldal: Dr. Richly Gábor 

Gazdaság képviselői oldal: Perlusz László 

Civil oldal: Gyenes Ádám 

Munkavállalói oldal: Dr. Cser Ágnes 

Tudomány képviselői oldal: Prof. Dr. Báger Gusztáv  

Előzetesen tájékoztatta a megjelenteket, hogy a meghívó tartalmától eltérően ma csak kettő 

napirendi pont kerül megtárgyalásra, melyek az alábbiak: 

1./ napirendi pont: „A 2021-2027. évi uniós pénzügyi forrásokkal kapcsolatos tárgyalások ala-

kulása, eddigi tapasztalatai és a közeljövő várható fejleményei” (előadó: Vartus Gergely Euró-

pai Uniós Fejlesztések Koordinációjáért felelős helyettes államtitkár, Közigazgatási és Terület-

fejlesztési Minisztérium) 

2./ napirendi pont: „Az európai agrártüntetések gazdasági hatásai” (előadó: Jakab István, az 

Országgyűlés alelnöke) 

3./ Egyebek  

„A kulturális diplomáciánk szerepe és jelentősége a pozitív ország kép kialakításában. Milyen 

célkitűzései és eszközei vannak a magyar kulturális diplomáciának?” megnevezésű napirendi 

pont, melynek előadója Závogyán Magdolna kultúráért felelős államtitkár asszony lett volna, a 

mai ülésen nem kerül napirendre, mivel Államtitkár Asszony egyéb elfoglaltsága okán nem tud 

jelen lenni az ülésen. 

 

Felkérte a jelenlévő Oldalelnököket, hogy szavazzanak kézfelemeléssel a napirendi pontokról. 

A napirendi pontokat az oldalak a Munkavállalói Oldal kivételével elfogadták. 

Dr. Cser Ágnes elmondta, hogy az oldal nem szavazza meg ebben a formában a napirendi 

pontokat, azonban a munkában részt vesz. Csalódottságát fejezte ki a tekintetben, hogy immá-

ron második alkalommal nem kerül megtárgyalásra a kulturális téma, egyúttal kérte, hogy ezt 

jelezzük Miniszter Úr felé is. A Tanácsnak kötelessége ezt a témát napirendre tűzni. A Tanács 

Soros Elnökét kérte, hogy különös figyelmet fordítson arra, hogy még 2024. 07. 01., a soros 

elnökség megkezdése előtt legyen egy NGTT ülés, ahol beszéljenek érdemben arról, hogy ho-

gyan fogja Magyarország diplomata többsége képviselni azt a magyarországi érdeket, valamint 

a magyarországi megítélést, ami napról-napra romlik. 

Dr. Kecskés Péter fentieket annyiban egészítette ki, hogy Závogyán Magdolna államtitkár asz-

szonynak eredetileg szándékában állt az előadást megtartani, azonban váratlan elfoglaltsága 
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okán ezt mégis le kellett mondania, azonban a későbbiekben a tárca nem zárkózott el az előadás 

megtartásától.  

Ezt követően Dr. Zs. Szőke Zoltán megkezdte a napirendi pontok tárgyalását. 

1./ napirendi pont: „A 2021-2027. évi uniós pénzügyi forrásokkal kapcsolatos tárgyalások 

alakulása, eddigi tapasztalatai és a közeljövő várható fejleményei” (előadó: Vartus Gergely Eu-

rópai Uniós Fejlesztések Koordinációjáért felelős helyettes államtitkár, Közigazgatási és Terü-

letfejlesztési Minisztérium) 

 Elnök úr felkérte Vartus Gergely helyettes államtitkár urat, hogy tartsa meg előadását. 

Vartus Gergely helyettes államtitkár úr megköszönte a meghívást és köszöntötte a 

megjelenteket. Előadását a 2021-2027-es pénzügyi időszakban rendelkezésre álló források 

ismertetésével kezdte. Ezek a források az EU költségvetéséből a kohéziós politikát támogatni 

rendelt forrástömeget jelentik főként, azonban ennél tágabb forgalmat értünk alatta. Ezek a 

következők: Kohéziós Politikát támogató források 21,77 Mrd. EUR, Helyreállítási és Ellenálló 

Képességi Eszköz 5,81 Mrd. EUR, REPower EU 4,58 Mrd. EUR, Közös Agrárpolitika 10,69 

Mrd. EUR, Összesen: 42,85 Mrd. EUR. Ez a 2022. évi GDP-hez viszonyítva 25%, a 2023-as 

költségvetéshez viszonyítva 41%. Az elkövetkező 6-8 évben állnak rendelkezésünkre, melyeket 

különböző programozott ciklusokban kapunk meg. Nem lebecsülendő azonban az uniós 

források gazdaságra gyakorolt hatása.  

Ezt követően beszélt a 2021-2027-es kohéziós források szakterületek szerinti bontásáról. Ezek 

közül a legjelentősebb támogatott területek az alábbiak: gazdaságfejlesztés, infokommunikáció, 

(23,1%) humánfejlesztések-oktatás, egészségügy, szociális fejlesztés, (18,6%) valamint 

környezetvédelem és energetika (20,3%). A gazdaságfejlesztés, infokommunikáció jelentősége 

abban áll, hogy a gazdaságélénkítést, ezen belül a KKV szektort hivatott célozni.  A 

humánfejlesztésekhez tartozik a pedagógus béremelési program.  

A továbbiakban a 2021-2027-es kohéziós források programok szerinti megoszlását mutatta be. 

Ezen belül kiemelte a GINOP Plusz, valamint a TOP Plusz programokat. Beszélt Magyarország 

Helyreállítási és Ellenállóképességi Tervéről. Ez különböző pillérekre épül. Ilyen az 

egészségügy, állam és közigazgatás, demográfia és köznevelés, magasan képzett versenyképes 

munkaerő, felzárkózó települések, vízgazdálkodás, fenntartható zöld közlekedés, energetika, 

REPowerEU és az átállás a körforgásos gazdaságra.  

Ezek a források, amelyek rendelkezésre állnak Magyarország részére, de nem elérhetőek. Ezt 

követően beszélt a forrásokat visszatartó eljárásokról, ezen belül a kondicionális eljárásról, a 

szupermérföldkövekről, valamint a feljogosító feltételekről. Ezek rendszere a két nagy 

forráscsopontot, a helyreállítási tervet és a kohéziós alapot fogja. A Kondicionális eljárás 17 

vállalást tartalmaz (Integritás Hatóság létrehozása, audit és kontrollfolyamatok megerősítése, 

vagyonnyilatkozati rendszer reformja, verseny növelése a közbeszerzésekben, 

összeférhetetlenség kizárása a KEKVA-ban). Elmondta, hogy a IKOP Plusz a KEHOP és a 

TOP Plusz 55%-a felfüggesztésre került, valamint a KEKVA kizárásra került a közvetlen 

támogatásokból. A szupermérföldkövek esetén összesen 27 vállalásból 22 már vitán felül 

teljesítésre került, a további öt teljesítése még vitatott az Európai Bizottság részéről. Ahogy ez 

is elfogadásra kerül, úgy lehívhatóak a források. Eddig saját költségvetési kockázatunkra 

hirdettünk meg az RRF-ben bármit is. A forrásokat fogja még az igazságügyi reform, a kohéziós 

forrásokat (a VOP Plusz kivételével) fogják a további horizontális és tematikus feljogosító 

feltételek. Ezt egy 2023. novemberi állapotot tükröző kördiagramon is bemutatta. Itt az látható, 
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hogy a közös agrárpolitika forrásain kívül 100%-ban, vagyis a Magyarország számára 

rendelkezésre álló források 75%-ában nem fértünk hozzá a forrásokhoz. Ehhez képest 2024. 

februárban pozitív információkat kaptunk, miszerint elfogadták az igazságügyi reformot, így 

ez nem blokkolja már a forrásokat, tehát a Magyarország számára rendelkezésre álló források 

feléhez hozzá tudunk férni. Az RRF kapcsán azonban nem történt előrelépés, ott a mindent 

vagy semmit elve érvényesül. Jó hír azonban, hogy a magyar hitel tervet elfogadta az Európai 

Bizottság és jóváhagyta az Európai Unió Tanácsa, így előleg formájában megérkezett több száz 

millió forintos összeg.  

Ezt követően beszélt a feljogosító feltételek rendszeréről. Elmondta, hogy ez egy teljesen új 

feltételrendszer, korábban kizárólag a jogi és politikai berendezkedést vizsgálták, melyet 

rendben találtak. Most azonban teljes monitoring alatt tartja a tagállamot és a teljes pénzügyi 

ciklusban vizsgálja, hogy megfelel-e a feljogosító feltételek rendszerének. 4 horizontális és 16 

tematikus feljogosító feltétel van. Egy feljogosító feltétel akkor tekinthető teljesítettnek, ha az 

a feljogosító feltétel kapcsán meghatározott valamennyi teljesítési kritérium teljesült. A nem 

teljesítés pénzügyi következményekkel bír. A horizontális feljogosító feltételek esetén 

valamennyi pénzügyi forrás lehívását blokkolja, a tematikus feljogosító feltételek esetén az 

egyes ágazati fejlesztésekhez kapcsolódó források lehívását blokkolja. Valamennyi érintett 

feltétel tekintetében az operatív programok részeként tagállami önértékelés készítendő. A 

teljesítésükre lehetőség van a programok elfogadása után is. A feljogosító feltételek teljesülését 

a tagállamnak a teljes programozási időszak alatt garantálnia kell. A horizontális feljogosító 

feltételek közül elfogadott feltételek a következők: a közbeszerzési piac hatékony monitoring 

mechanizmusai, az állami támogatási szabályok hatékony alkalmazásához szükséges eszközök 

és kapacitás, valamint a fogyatékossággal élő személyek jogairól szóló ENSZ-egyezmény 

2010/48/EK tanácsi határozatnak megfelelően történő végrehajtása és alkalmazása. A részben 

elfogadott horizontális feljogosító feltétel az Alapjogi Charta hatékony alkalmazása és 

végrehajtása. Ennek elemei: az igazságszolgáltatás függetlensége, gyermekvédelmi törvény, 

menekültügyi eljárások és visszaküldés tilalma, valamint az akadémiai szabadság. Ez utóbbi, 

valamint a gyermekvédelmi törvény fogja még a megfelelésünket. A modellváltó egyetemek új 

berendezkedését sérelmezik. Ezt ebben az évben vélhetően le tudjuk zárni.  A gyermekvédelmi 

törvény vonatkozásában nem vagyunk ilyen optimisták, azt az idei évben nem fogjuk lezárni, 

hiszen kötelezettségszegési eljárás van folyamatban ellenünk e tekintetben, várjuk a bíróság 

ítéletét. Összegezve véleménye szerint fentiek tekintetében jól teljesítünk, ezért már elég sok 

forrás elérhető. Cél, hogy az 55%-os felfüggesztést a három nagy operatív program tekintetében 

minél alacsonyabb szintre vigyük. Amennyiben az 55% változatlan szinten marad, úgy ez 

tényleges forrásvesztést eredményez.  

Ezt követően bemutatta a 2021-2027-es programok előrehaladását, mivel a források blokkolása 

ellenére azokat tagállami kockázatra meghirdették, hiszen céljuk, hogy a gazdasági szereplők, 

a támogatandó célcsoportok ne érezzék meg ezt a vitát. Elmondta, hogy 97 db pályázati felhívás 

jelent meg, - többek között a pedagógus életpályamodell - 5569 milliárd forint értékben. Az 

elmúlt időszakban több mint 9300 projekt került támogatásra 2011 milliárd forint összegben. A 

támogatott projektekből több, mint 9200 esetben a támogatási szerződés megkötése is 

megtörtént 1911 milliárd forintértékben. A programok esetében az összesített kifizetés 

meghaladja az 1420 milliárd forintot. A meghirdetett konstrukciók keretösszege az OP kerethez 

viszonyítva az IKOP Plusz és a TOP Plusz esetén a legmagasabb, a DIMOP Plusz és a GINOP 

Plusz esetén még vannak komoly tartalékok. Összességében elmondható, hogy a tagállamok 

közül ebben az időszakban első helyen állunk, Magyarország hívta le eddig arányaiban a 

rendelkezésre álló kohéziós források közül a legtöbbet (5,2%).  

Végezetül beszélt Magyarország Helyreállítási és Ellenállóképességi Tervéről. Ezt a terv 2023. 
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augusztus 31-én került benyújtásra az Európai Bizottság részére. Tartalmazott objektív 

körülmények miatti módosításokat, valamint a REPowerEU fejezet beépítését. A módosítást az 

Európai Tanács 2023. december 11.-én hatályba lépett végrehajtási határozatával jóváhagyta. 

A terv végrehajtása folyamán 45 db pályázat jelent meg 1.600 milliárd forintot meghaladó 

keretösszeggel. Több, mint 44 ezer darab támogatási kérelem érkezett be a meghirdetett 

felhívásokra. 36.000 db hatályos támogatási szerződés megkötésére került sor 1000 milliárd 

forintot meghaladó megítélt támogatással. Az összesített kifizetés meghaladja a 968 milliárd 

forintot. A következő hónapokban újabb felhívások kerülnek kiírásra 300 milliárd forintot 

meghaladó összegben.  

Ezt követően megköszönte a figyelmet. 

Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte Helyettes Államtitkár Úr szóbeli összefoglalóját, majd 

felkérte az Oldalakat, tegyék meg hozzászólásaikat. Javasolta, hogy a két körös hozzászólás 

időtartamait összevonva ezt egy körben tegyék meg. 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte a részletes előadást. Jelezte, hogy amennyiben 

előzetesen megkapják az előadás anyagát, úgy jobban fel tudnak készülni a jövőben az esetle-

gesen felmerülő kérdésekkel. Kérte, hogy ezt az anyagot utólag megkaphassák. A jogállamiság 

vonatkozásában elmondta, hogy az Európai Unió értékrendjét a kereszténység határozza meg. 

Az elhangozott 27 mérföldkőből rákérdezett arra az ötre, amelynek a teljesítése folyamatban 

van. Javasolta, hogy amikor értékrend kerül felállításra, hangsúlyozottabban vegyék figye-

lembe egy kisebb egység véleményét is. A történelmi előzmények okán érthetőnek tartja, hogy 

a magyarok békepártiak az ukrán háború vonatkozásában. Társadalometikai szempontból nehéz 

megmondani, hogy mi a helyes. Először az egymás közötti ellentéteket kell feloldani ahhoz, 

hogy érdemben lehessen tárgyalni.  

Szücs Attila gratulált ahhoz, hogy a legtöbb forrást a Magyar Kormány hívta le. Kérdésként 

fogalmazta meg, hogy az 5 mérföldkőnek a teljesítésével, a viták lezárásával nem lenne célsze-

rűbb megvárni kormánystratégiai szempontból az Európai Uniós választásokat, mivel jelentős 

változásokra számítunk. Ezen kívül jön a soros elnökség is, ennek okán ezek teljesítését célsze-

rűbb lenne a második félévben abszolválni.  

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte az átfogó előadást, mely jól érzékeltette a 

kormányzati álláspontot. Felhívta a figyelmet arra, hogy az NGTT ügyrendje szerint az előadás 

anyagát előzetesen a Tanács rendelkezésére kell bocsátani annak érdekében, hogy tudjanak er-

ről érdemben tárgyalni. Kérte, hogy amennyiben mód van rá, ez utólag tegyék meg, mivel sok 

érdemi adatot tartalmaz, amelyet nem volt lehetőség lerögzíteni. Kérdésként fogalmazta meg, 

hogy a humánfejlesztés területén a már megnyitott pályázati forrásokhoz képest a szerződött 

támogatások száma miért viszonylat alacsony? Mik ezek a területek, és milyen kilátások vannak 

a szerződéskötésre? 

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást. Tájékoztatta a plé-

numot, hogy a GINOP Plus források keretén belül az elmúlt napokban került bejelentésre egy 

910 milliárd forintos forrás. Elmondta, hogy fontosnak tartják azt a célt, hogy ezek a pénzek 

mielőbb kerüljenek a gazdaságba. A hitelpiac mindig mesterségesen van életben tartva. Még 

mindig nagyon magas a kamatszint. Jónak tartja, hogy lesznek vissza nem térítendő támogatá-

sok, melyek főként a legkisebb vállalkozásokat segítik. Beruházásokra és exportfejlesztésekre 

fognak koncentrálni a jövőben, és támogatják a kormányzat ez irányú törekvéseit. 



6 
 

Civil oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást, majd az előadás anyagának előzetes 

megküldése kapcsán csatlakozott az előzőekben elhangzottakhoz. Ezt követően megkérdezte, 

hogy a 42,8 Milliárd Euro esetén, amely ebben a ciklusban hozzáférhetővé vált, amelynek egy 

része hitel, ebből Magyarország az Európai Uniós kohéziós alapokba és egyéb helyekre meny-

nyit fizet be? Kérdésként fogalmazta meg, hogy ezt a nehezen zajló, átláthatatlan tárgyalásso-

rozatot, amely jelenleg zajlik, mennyiben befolyásolja az európai parlamenti választás? To-

vábbi kérdése, hogy ebben a partnerségen alapuló struktúrában az elosztás vonatkozásában ho-

gyan néznek ki a civil szervezetek pályázati lehetőségei?  

Szendrei Róbert kiegészítésképpen elmondta, hogy álláspontja szerint az EU igazságtalanul 

tart vissza forrásokat, véleményünk és értékeink miatt büntet bennünket. Tapasztalatból látta, 

hogy civilként hatékonyan tudtak bizonyos kérdéseket elrendezni, és felajánlotta, hogy a kor-

mányzati szereplőkkel egyeztetve az igazságot bárhol szívesen elmondják.  

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója gratulált ehhez a nagy erőfeszítést igénylő munká-

hoz. Aki nem ismeri azt az előítéletes hangulatot, amelyben dolgozniuk kell, az nem is tudja 

kellőképpen értékelni ezt a munkát. Kérte Helyettes Államtitkár Urat, hogy ezt az elismerést 

továbbítsa az illetékes kollégái felé. Sajnálja, hogy ezen a területen sem megfelelő a társadal-

masítás. Az embereknek el kellene magyarázni, miről is van szó, külföldön és belföldön egy-

aránt, és nem csak Európában. Szükség lenne arra, hogy a Kormány e tekintetben kidolgozzon 

egy külön kommunikációs struktúrát. Üdvözlésre méltónak tartja, hogy a Kormány saját koc-

kázatára meghirdeti és megelőlegezi a programokat. Javasolta, hogy 2024. 06. 11-én az NGTT 

tartson ülést, ugyanis ekkor tartja az EGSZB Magyarországon a kihelyezett elnökségi ülését, 

így tarthatnánk közös programot. Ők 26-27 tagországból képviselik az Európai Uniót, és meg 

lehető őket győzni. Ahhoz, hogy ezek a források lehívhatóak legyenek, szükségünk van arra a 

társadalmi beágyazódottságra, és támogatottságra, amelyet velük együtt el tudnánk kezdeni épí-

teni.  

Doszpolyné Dr. Mészáros Melinda az alábbiakkal egészítette ki az elhangzottakat: A munka-

vállalói oldal és a szociális partnerek számos fórumon tárgyalták az itt bemutatott kérdéseket. 

Gratulált és köszönetet mondott azoknak a kollégáknak és vezetőknek, akik részt vettek abban, 

hogy ezeket a forrásokat Magyarország le tudja hívni, még ha sokat csak előleg formájában is, 

megelőlegezve ezeknek a forrásoknak a biztosítását a költségvetés terhére. Kérdésként vetette 

fel, hogy milyen módon készül a kormányzat arra az esetre, ha ezek a források nem, vagy csak 

részben állnak majd rendelkezésünkre. A költségvetésből ezen megelőlegezett forrásoknak a 

további kiegészítését a hazai költségvetés terhére hogyan tudják az elkövetkezendő időszakra 

biztosítani. Örömmel vette, hogy a kohéziós források terhére az oktatásban és a köznevelésben 

foglalkoztatottaknak a bérfejlesztése induló elemként megvalósulhatott, további források bevo-

násával a jövőben ennek szinten tartása is bekövetkezhet. A gazdasági élet minden szereplője 

számára problémát jelent azonban, hogy a helyreállítási alap forrásai nem álltak rendelkezésre 

a megfelelő időpontban. A források a Covid időszakban elszenvedett hátrányok ledolgozását 

célozták volna meg az EU tagállamokban. Azok az országok, akik megkapták ezeket a forráso-

kat, előnyösebb helyzetbe kerültek, ami versenyhátrányt is jelenthet Magyarország számára. 

Ezt jelenleg nem tudjuk pótolni. Hogyan tudjuk ezt a hátrányt ledolgozni? A jövőben a forrás 

elosztás során ezt figyelembe kell venni. Örvendetes tényként üdvözölte, hogy a foglalkoztatást 

segítő a munkahelyeket megtartó és munkahelyteremtő képzéseket, átképzéseket széles körben 

biztosító programok kiírásra kerülnek a GINOP Plus program keretei között. Ebben egy fontos 
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szegmens a munkahelyeken a generációs átmenet biztosítása, az idősebb munkavállalóknak a 

mentori szerepben történő feltüntetése, és a 25 éven aluli generáció munkahelyre történő bevo-

nása, ugyanis itt a legmagasabb az álláskeresők száma.  Köszönetet mondott ezeknek a forrá-

soknak a biztosításáért.  

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte a rendkívül átfogó előadást. 

Pozitívumként említette, hogy a tavalyi évi költségvetésben 2263 milliárd Ft uniós pénzfor-

galmi bevétel került elszámolásra, ami történelmi csúcsnak számít. Ez 500 milliárd forinttal 

haladja meg az előző időszakot. A tavalyi bevételnek a 80%-a még a 2014-2020-as költségve-

tésből származik, a maradék 20% pedig már az új ciklus, a 2021-2027-es ciklus előlegeiből 

adódik. A korábbi ciklusból lehúzható pénzek hamarosan elfogynak, 1 Milliárd Euró hívható 

még le, ezt követően előtérbe kerül a 2021-2027-es forrásokhoz való hozzáférés kérdése. Ki-

emelte, hogy eddig is és most is kiemelt gazdaságpolitikai céllal tekinthetünk továbbra is arra, 

hogy hogyan sikerül hozzájutni az európai uniós forrásokhoz. Fontos ez azért is, mert ezzel a 

gazdasági növekedést tudjuk ösztönözni, fizetési mérleget, az államadósságot jobban kezelni, 

hanem azért is, mert ez a pénzbeáramlás elősegíti az országkockázat kedvezőbb megítélését és 

a piaci finanszírozási költségek szempontjából is rendkívül fontos. Kérdésként vetette fel, hogy 

annál az öt szuper mérföldkőnél, ahol nem sikerült még hozzájutni a forrásokhoz, ennek az öt 

mérföldkőnek a teljesítése mikor és hogyan várható? Milyen ütemben tervezik lehívni az RRF 

forrásokat, figyelembe véve, hogy a rendelkezésre álló idő nagyon rövid? Mekkora mértékben 

lehet a korábbi tervezett beruházásokon felülinek tekinteni az RRF forrásokból származó pén-

zeket, és így hogyan lehet a beruházásokat ösztönözni? Mi várható a Horizont és az Erasmus 

programokkal kapcsolatban? A forrás lehetőségeink miatt számíthatunk-e jobban az európai 

forrás hitelekre, mint azt eddig tettük, vagy az eddig kialakult gyakorlatot kívánjuk folytatni? 

Végezetül kérte, hogy az előadások diáit megkaphassák az oldalak.  

Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte a hozzászólásokat és megadta a szót Helyettes Államtitkár 

Úr részére.  

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

Vartus Gergely helyettes államtitkár úr előzetesen elmondta, hogy a feltett kérdések egy 

része nem tartozik a tárca kompetenciájában, azonban igyekszik mindenre válaszolni. A diákat 

sajnos nem tudták előzetesen megküldeni, mivel egyéb fontos elfoglaltságuk okán az utolsó 

percben készültek el vele, azonban ezt pótolni fogják. A szuper mérföldkövek vonatkozásában 

elmondta, hogy ez az RRF-et fogja. A vagyonnyilatkozatok témakörében vannak még nyitott 

kérdések. A Magyar Kormány úgy gondolja, hogy eleget tettünk minden korábbi kérésnek e 

tekintetben. Bizonyos formai és tartalmi kérdések azonban még vitatottak az EU részéről annak 

ellenére, hogy az egyértelműen nyugati mintára készült. A közhatalom gyakorlásával kapcso-

latos bűncselekményekre kiemelt külön eljárás bevezetése vonatkozásában a büntetőeljárási 

törvény módosítása szükséges, ez az IM hatásköre. Úgy tudja, hogy e tekintetben eléggé előre-

haladottak a tárgyalások. A közérdekű vagyonkezelői alapítványok témaköre van még nyitva, 

(modellváltó egyetemek, stb.) itt az egész rendszert átláthatatlannak titulálta az EU, azonban itt 

is megegyezés közelben vagyunk. Az Integritás Hatóság felállításával kapcsolatban elmondta, 

hogy az megtörtént és működik, azonban még nem teljes körű abban az egyetértés, hogy meg-

kaptak –e minden eszközt, jogosítványt. A Magyar Kormány álláspontja azt, hogy még többet 

is. Itt politikai jellegű vita folyik. A közkiadások fokozott átláthatóságát biztosító jogszabály 
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hatálybalépése az, amit még keresnek rajtunk. Itt már nem állunk messze a megegyezéstől, csak 

technikai jellegű vita van. Szeretnénk fentiek vonatkozásában minél előbb lezárni a tárgyaláso-

kat, nem tartjuk célszerűnek a várakozást, azonban ezek a viták még ki fognak tartani egy ideig. 

Sajnos jórészt ezek a viták ténylegesen politikai tartalmúak. Folyton változó szabályok és kettős 

mérce jellemzi őket. Azt, hogy mennyi volt a befizetés, a PM tudná megmondani pontosan, 

hiszen a folyósítás az ő feladatuk, azonban kb. 1,5 Milliárd Euró/év összegre gondol. A humán 

terület vonatkozásában elmondta, hogy az EFOP program keretében tud leginkább forrásokhoz 

jutni. Sajnos a kultúra támogatása nem biztosított kellőképpen. Az EU jelezte, hogy ezt tagál-

lami költségvetésből kell megoldani, azonban tettünk kísérletet arra, hogy elemeket tegyünk 

ebbe. Az RRF ütemével kapcsolatban elmondta, hogy a tagállami költségvetésből próbálják 

végrehajtani. Európai összesítésben nem állunk túl jól, eddig 9% került lehívásra előleg formá-

jában. Egyes komponenseknél akár 80% is meghirdetésre került. A körforgásos gazdaság, 

egészségügy, vízgazdálkodás terültén még vannak teendők. Jó lenne, ha mindent meg tudnánk 

finanszírozni előre, azonban a hazai költségvetés állapota nem a legerősebb. A költségvetési 

hiány miatt bármikor lesújthat az EU egy túlzott deficit eljárás keretében, ezért a költségvetési 

hiányt nem szabad nyakló nélkül elengedni. Amennyiben nem történik érdemi változás, akkor 

az RRF előfinanszírozhatósága kezd a határához érkezni. Ennek a pótolhatóságáról nem tud 

nyilatkozni. A gazdasági szereplőknek pénzt kell adni. Az azonban, hogy amennyiben nem tu-

dunk hozzájutni ezekhez a forrásokhoz, akkor azt milyen alternatív forrásokkal lehet kiváltani, 

nem az ő tárcájuk hatáskörébe tartozik. Ehhez ők azzal tudunk hozzájárulni, hogy a lehető leg-

több forrást felszabadítják a tárgyalásaikkal. Az új Európai Uniós ügyek Minisztériuma a leg-

nagyobb támogatónk és bizonyos tekintetben élharcosai ennek. A civil terület vonatkozásában 

elmondta, hogy az EFOP Plusban lesz pályázat a civileknek. A partnerség tekintetében annyit 

tud mondani, hogy monitoring bizottságokba mindenhová nagyszámú civil szereplőt hívtak 

meg, akiket itt finanszíroznak is, ezen kívül vannak direkt támogatások is, főként a felzárkóz-

tatás területén.  

Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte Helyettes Államtitkár úr válaszait. 

Prof. Dr. Báger Gusztáv a tudomány képviselői oldal nevében felajánlotta, hogy amennyiben 

az állam részéről bármilyen kéréssel, kérdéssel hozzájuk fordulnak, arra megpróbálnak választ 

adni.  

 

2./ napirendi pont: „Az európai agrártüntetések gazdasági hatásai” (előadó: Jakab István, az 

Országgyűlés alelnöke) 

 

Elnök úr felkérte Jakab István alelnök urat, hogy tartsa meg előadását.  

Jakab István alelnök úr megköszönte a meghívást és azt, hogy beszélhet egy ilyen nem szok-

ványos, azonban mindenkit foglalkoztató témáról. 

Bevezetőként beszélt az európai agrártüntetések előzményeiről. Elmondta, hogy ezek a de-

monstrációk nem most kezdődtek. Folyamatosan csökkent az agrár-büdzsé, és a forrásfelhasz-

nálás módja is vita tárgyát képezte. Számon kérték a bizottságon azt, hogy csökkenő források 

mellett egy olyan követelményszintet határoz meg, ami gazdálkodási szempontból számunkra 

elfogadhatatlan volt.  
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A KAP források alakulása az EU-ban 2014-2020 között 408 milliárd Euró, ez a teljes költség-

vetés 38%-a, 2021-2027 között 378 milliárd Euró, ami a teljes költségvetés 31%-a. Csökkenés: 

30 milliárd Euró (-7,4%). A KAP forrás alakulása Magyarországon 2014-2020 között 12,3 mil-

liárd Euró, 2021-2027 között 14,7 milliárd Euró (+19 %), ebből 80% nemzeti kiegészítés (6,2 

milliárd Euró). A fenti összegek hosszú vita során kerültek meghatározásra.  

Érdemi vitát a Bizottság az érdekképviseletekkel nem folytatott, a Brüsszelben megtartott de-

monstráció (2021.06.25.) ellenére sem. Elmondta, hogy a Frans Timmermans által meghirdetett 

Green Deal a viták ellenére minden későbbi döntés alapját jelentette, azonban maga a program 

jogi kötőerővel nem bír. A döntések hatástanulmányok nélkül, kizárólag a zöld szempontok 

figyelembevételével születtek. A vita időszakában egyedül az USDA (Egyesült Államok Me-

zőgazdasági Minisztériuma) készített hatástanulmányt. 

Ezt követően ismertette a termelést korlátozó intézkedéseket, mint pl. Farm to Fork, 

biodiverzitás stratégia 2030-ig. Ezek az alábbiak: növényvédőszer-felhasználás 50%-os csök-

kentése, a hatékony növényvédőszerek kivonása glifozát), műtrágya felhasználás 20 %-os csök-

kentése, parlagoltatás a művelt terület 4%-a, ökológiai gazdálkodás arányainak növelése 25%-

ra, szigorú állatjóléti és állatvédelmi intézkedések bevezetése, antibiotikumok 50 %-os csök-

kentése, valamint szigorú klíma és környezetvédelmi szabályok előírása (lásd Hollandia, drasz-

tikus állatállomány csökkentés, állami kártalanítás mellett, feltétel, hogy 5 évig Hollandiában 

állattenyésztéssel nem foglalkozik). 

Beszélt arról, hogy az adminisztratív terhek elviselhetetlen mértékben növekedtek. Az 

Agrárbiztos ígérete ellenére, mely szerint „A stratégiai terv 60-80 oldalra elfér.” csak a tarta-

lomjegyzék lett ekkora terjedelmű. A magyar stratégiai terv 1519 oldal. A legrövidebb dán 

stratégiai terv is 700 oldal. Az európai gazdákra az adminisztrációs terheken túl az egyes nem-

zeti kormányok költségvetési megszorításai és az Ukrajna számára biztosított vámmentesség 

miatt, a piacok összeomlása elviselhetetlen terheket rótt (szankciós politika, energiaár robbanás, 

inputárak emelkedése). A kormányok és az érdekképviseletek nyomására Brüsszel átmenetileg 

korlátozta 4 termék importját (búza, kukorica, repce, napraforgó) 2023. szeptember 15-ig. A 

Bizottság a 4 termék importját 2023. szeptember 15-től nem hosszabbította meg. A lengyel és 

magyar gazdák már szeptemberben tüntetéseket szerveztek az ukrán gabona, hús, tojás, méz 

importja miatt. A magyar kormány nemzeti hatáskörben azonnali hatállyal 23 termék importját 

megtiltotta. Csak a tranzit engedélyezett.  

Ezt követően beszélt a gazdák követeléseiről. A tüntetéshullámot a német gazdademonstrációk 

indították el Európában a költségvetési megszorítások miatt (gázolaj jövedéki adó elvonása, az 

EU-tól szigorúbb környezetvédelmi előírások és adminisztratív terhek, az adóterhek csökken-

tése). Az egyes tagállamokban zajló tüntetések Brüsszellel szembeni követelési közel azonosak. 

A szigorú előírások és korlátozások csak az európai gazdákra vonatkoznak, de az Unió terüle-

tére behozott élelmiszer alapanyagok és élelmiszerek tekintetében nincs kontroll: a harmadik 

országokból beszállított termékek esetében (reciprocitás elvét be kell tartani). Különösen igaz 

ez az Európában már rég betiltott növényvédő szerek alkalmazására, a genetikailag módosított 

szervezetekre, az állatjóléti, állatvédelmi szabályok betartására. Általános követelés a termék-

pályán belüli igazságosabb jövedelemelosztás (pl.: francia kormány megkezdte a szerződések 

ellenőrzését és a multik vizsgálatát). 
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A gazdák érdemi párbeszédet követelnek az EU Bizottságtól és a kormányaiktól. Az Európai 

Bizottság és a nemzeti kormányok felelőssége Európa élelmiszer önrendelkezésének megőr-

zése, a biztonságos, egészséges élelmiszerrel való ellátás garantálása (lásd COVID). A világban 

végbemenő klímaváltozás összes terhét nem lehet az európai gazdák vállára tenni. A világ szar-

vasmarha állományának 90%-a Európán kívül van, mégis csak az európai gazdák ellen folytat-

nak hadjáratot. A gazdák válaszút előtt állnak. Stratégiai párbeszédre van szükség, ha a helyzet 

nem változik, a gazdák többsége befejezi a gazdálkodást vagy csődbe megy. 

Elmondta, hogy Európa számára polgárközpontú agrárpolitikára van szükség. A demonstrációk 

egyértelművé tették, hogy a gazdákról, nélkülük, a fejük fölött Brüsszelben nem hozhatnak 

döntést. Az alapvető követelések az alábbiak: Azonos előírások betartását kell megkövetelni a 

harmadik országok termékeire is. Ukrán vámmentesség megszüntetése. Az adminisztrációs ter-

heket minimális szintre kell csökkenteni. A rovarfehérjék és a laborhúsok kitiltása (pl.: Olasz-

ország). Újra kell gondolni a vízgazdálkodás helyzetét és lehetőségeit Európában (versenyké-

pesség). Igazságosabb jövedelemelosztás szükséges a termékpályán. Szabadkereskedelmi meg-

állapodások felülvizsgálata, a tervezett megállapodások újragondolása (Mercosur, CETA, Ke-

nya, Ausztrália). GMO mentesség fenntartása. Európa számára polgárközpontú agrárpolitikára 

van szükség. A Bizottság a gazdák nyomására engedett. Visszavonta a növényvédő-szerek kö-

telező csökkentéséről szóló rendeletet, visszavonta továbbá a kötelező parlagoltatás előírását, 

valamint elállt a kibocsátás csökkentésre (CO2, metán) vonatkozó terveitől (2050-ig 90%-os 

kibocsátás csökkentést tervezett). 

A gazdák számára ez nem elegendő, a stratégia újragondolását követelik, mert véleményük 

szerint a Bizottság intézkedése a választási kampányhoz elegendő, de érdemi megoldást nem 

ad. Ígéret van, de a szükséges jogszabályokat most kell megalkotni. Amennyiben érdemi vál-

tozás nem történik az uniós stratégiákban, abban az esetben az európai gazdák versenyképes-

sége végérvényesen hátrányba kerül. A termelés csökkenése egyes termékek esetében európai 

szinten élelmiszer-alapanyag hiányhoz vezet, amit esetenként az emberi egészségre ártalmas 

harmadik országokból származó élelmiszerrel kell pótolni. A magyar gazdáknak is számos ne-

hézséggel kellett szembenézniük, de folyamatos a párbeszéd a gazdaszervezetek, valamint Ma-

gyarország Kormánya között, és közösen keressük a megoldásokat.  

Ezt követően ismertette a Magyar Kormány intézkedéseit. 

Az elmúlt időszakban a gázolaj jövedéki adó visszatérítés mértéke az árak emelkedésével ará-

nyos mértékben nőtt. Jellemző a szigorú földpiaci szabályozás, végleg eltörlésre került a föld-

adó. Hazánk elsőként, az Európai Bizottság döntésével is szembe menve lezárta a határait az 

ukrán mezőgazdasági import előtt. A családi gazdaságokra és őstermelőkre vonatkozó adórend-

szer Európában is egyedülálló. Törvény rendelkezik a gazdaság átadásról (generációváltás tá-

mogatása). Gazdaságélénkítő hitelkonstrukciók kerültek bevezetésre (Agrár-Széchényi kártya). 

Az adminisztrációs terheket a megerősített és ma már szaktanácsadóként működő falugazdász 

hálózat jelentős mértékben átvállalja. 

Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte Alelnök Úr beszámolóját. Ezt követően felkérte az oldala-

kat, hogy tegyék meg hozzászólásaikat.  

Oldalak hozzászólásai: 
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Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást. Véleménye szerint a gazdák lel-

kiismeretét elsősorban az egyenlőtlen elbírálás borzolja fel. Az uniós tagállamokkal szemben 

magasak az elvárások, ugyanakkor ezen elvárások az ukrán mezőgazdasági termékekkel szem-

ben nem érvényesülnek. Ez nem csak erkölcsi különbségtétel, hanem ezeknek a gazdáknak a 

megélhetése függ tőle. Kérdése az, hogy ez csak egy átmeneti időszak, ezek az előírások csak 

addig érvényesek, míg helyre nem áll az ukrán helyzet, avagy véglegesek. Ez utóbbi esetén még 

igazságtalanabbnak érezné.  

Szücs Attila megköszönte az előadást. Elmondta, hogy véleménye szerint jelenleg az Európát 

irányító erőközpontok tevékenysége alapján most folyik Európa elrablása. Amennyiben komo-

lyan vesszük Ukrajna uniós csatlakozását, az Európa megszüntetése. Arról hallhattunk most 

egy komoly előadást, hogy ennek milyen hatása van. Ez mindaddig folytatódni fog, amíg Eu-

rópát azok az erőközpontok irányítják, amik most. Ezért van nagy jelentősége az uniós válasz-

tásoknak, mert ahhoz Európa párti politika kell, hogy az európai érdekek érvényesüljenek. Eu-

rópa súlya mindenben csökkent, ha ez így folytatódik, akkor valamilyen kolóniává válik.  

 

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte a szemléletes előadást, az idő rövidségére 

és közvetlen érintettség hiányára tekintettel nem fogalmazott meg kérdéseket.  

 

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást, különösen azt, hogy 

Elnök úr felajánlott egy őszinte párbeszédet, kölcsönös együttgondolkodást. Átadta a szó Dr. 

Maár Andrásnak.  
 

Dr. Maár András: megköszönte az előadást. Egyetértett Elnök Úrral abban, hogy nagyon ko-

moly agrár-válság van az Európai Unióban, ezen belül Magyarországon is. A tiltakozások alap-

vető oka az, hogy miközben a gazdálkodók költségei drasztikusan megnőttek, aközben a felvá-

sárlási árak ezt messze nem követték le. Így a gazdálkodóknál súlyos veszteség keletkezett ab-

ban a szegmensben, ami egész Európában az agrárjövedelem-termelést meghatározza. Az Eu-

rópai Unió agrárszabályozásának alapja a gabona olajos növény alapú szabályozás, e tekintet-

ben látható, hogy Európa egy része, köztük Magyarország is elveszítette a teljes jövedelemter-

melő képességét. Minden egyéb teher erre rakódik rá, adminisztrációs terhek, zöld ügyek, stb. 

Azt is látni kell, hogy e tekintetben Magyarország a legnagyobb vesztes. Azok a termelők, akik 

bérleti alapon kénytelenek gazdálkodni, még nagyobb veszteséget szenvednek. Fontos hangsú-

lyozni, hogy Magyarországon a legalacsonyabbak az olajos gabonanövények felvásárlási árai, 

ez nagyobb mértékű különbség, mint amit az export szállítási távolságok esetén indokolt lenne. 

A költségeink ellenben a legmagasabbak. Felháborítja a bürokrácia. Elnök úr segítségét kéri az 

e-gazdálkodási napló vonatkozásában. 2023. 01. 01.-től kell ezt vezetniük a gazdáknak elekt-

ronikus formában, azonban a alapjául szolgáló program mind a mai napig nem működik meg-

felelően. Megemlítette még azt is, hogy bár az elmúlt évben az NGTT is foglalkozott a vidék 

helyzetével, ehhez képest a helyzet még rosszabb lett. A gazdák jövedelme eltűnt, a falvak még 

rosszabb helyzetbe kerülnek. Segítségre van szükség. Egyetért Elnök Úrral abban, hogy el kell 

járni a problémák rendezése érdekében az Európai Unióval szemben elsősorban a piaci zavarok 

elkerülése, illetve a felesleges zöld-követelések ügyében. Elgondolkodtatónak tartja, hogy Ma-

gyarországon volt a legmagasabb élelmiszer infláció az elmúlt két évben, ennek ellenére az 

elmúlt egy évben a mezőgazdasági felvásárlási árak az olajos növények tekintetében több mint 

megfeleződtek. Az élelmiszer fogyasztói árak pedig az egy évvel korábban kialakult szinten 

stagnálnak és további élelmiszer áremelkedések előtt állunk.  

Civil oldal: Megköszönte Elnök Úr előadását. Elmondta, hogy az agrártüntetések igazából a 

civil társadalom megmozdulásai, akik nélkül nem is létezhet társadalom. Szürreálisnak tatja, 
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hogy hogyan lehet olyanok ellen tüntetni, akik nincsenek felhatalmazva arra, hogy mozgási, 

vagy döntési kereteket határozzanak meg azok számára, akik ebben a keretrendszerben létez-

nek, ez egy belső ellentmondás. Az összes érv és a döntéseket megelőlegező szakmaiság teljes 

mértékű hiányát látja. Olyan szándékoknak a megnyilvánulását, amik az európai gazdáknak az 

érdekeit teljes mértékben figyelmen kívül hagyják, és inkább az Európai Unión kívüli importra 

koncentrálnak. Véleménye szerint a 40%-os csökkenés veszélyes jövőképet mutat.  

A klímaváltozás kapcsán elmondta, hogy ha ezeket a döntéseket zöld döntéseknek gondoljuk, 

akkor a jövőben azoknak a termőterületeknek az értéke nagyon fel fog értékelődni ahol bizto-

sítani lehet a folyamatos termelőképességet. Európa közvetlen környezetében lévő országokban 

ezek a területek a klímaváltozás miatt folyamatosan csökkennek. Mind a tüntetések, mind az itt 

bemutatott döntések, törvények vonatkozásában kérdésként merült fel benne, hogy hogyan ad-

hatnak a nemzetállamok felhatalmazást ilyen döntések meghozatalára egy tőlük független szu-

verénnek? A geopolitikai események abba az irányba mutatnak, hogy a globális ellátó rend-

szernek a szerepe nagymértékben csökkenni fog, ami azt jelenti, hogy a lokális és regionális 

termelőképesség nagymértékben felértékelődik. 

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója megköszönte Prof. Dr. Báger Gusztávnak, hogy fel-

vetette ezt a témát. Erre a felvetésre az oldalelnöki ülésen ő azt javasolta, hogy elnök úr legyen 

az előadója a témának, hiszen ő az egyetlen igazán szakavatott személy, aki ezt meg tudja tenni. 

Egyetértését fejezte ki az eddig elhangzottakkal kapcsolatban. Valóban Európa elrablása folyik. 

Megemlítette a Munkavállalói oldal részéről Dr. Felszeghí Sára orvosprofesszor asszonyt, va-

lamint Dr. Kállay Piroskát, aki a kinti agrár szekció elnökségi tagja, a Fenntartható Élelmiszer 

Állandó Bizottság elnöke. A globális nagytőke döntése értelmében a kétoldalú kereskedelmi 

egyezményekben a szabad piacnak a totális előretörése van jelen, szemben az ez irányú kom-

munikációval. Az egyéni gazdálkodók teljes tönkretétele zajlik. A kisgazdálkodók eltűnésének 

száma évi 25 millióra tehető. Zajlik egy folyamat, amely a nagytőke érdeke, Ukrajna függetle-

nül a szabályozástól mindent el tud árasztani a termékeivel. A gazdatüntetések megmutatták 

azt, hogy itt valami nem működik megfelelően. Felhívta a figyelmet arra, hogy húsz évvel ez-

előtt a textilipar kért segítséget, és most Európában nincs textilipar. Ha most a civil társadalom 

nem fog össze, és minden oldalról nem építjük fel azokat az intézményeket, amelyek szüksé-

gesek, akkor húsz év múlva nem tudunk eredményt felmutatni. Elmondta, hogy a fogyasztóvé-

delem megerősítésre van szükség. Megemlítette továbbá, hogy az agráriumban foglalkoztatot-

tak fele annyit keresnek, mint a más ágazatokban foglalkoztatottak. 

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte a sokoldalú előadást. Kiemelte, 

hogy rövidtávon ezekből a tüntetésektől nem sokat várhatunk, azonban meg kellene próbálni 

az alapvető követelések közül egy két dolog tekintetében előremozdulást elérni. Megemlítette 

itt többek között az adminisztratív terhek csökkentését. Ez a cél az elkövetkezendő fél-egy éven 

belül reális. Amennyiben összehasonlítjuk az USA és Európa mezőgazdaságát, az USA kedve-

zőbb pozícióban van, mivel ott nem érvényesülnek ilyen szigorú szabályok. Cél ennek az ala-

csonyabb követelményszintnek a megközelítése.  Az adminisztrációs költségek és terhek vo-

natkozásában elmondta, hogy ez vélhetőleg a támogatások bonyolultsága miatt van így, meg 

kellene próbálni ezen változtatni. Örömmel veszi, hogy a V4-ek lépéseket tesznek a gazdatün-

tetések kapcsán, és az, hogy Magyarország aktívan részt vállal ebben Lengyelországgal együtt. 

Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte az oldalak hozzászólását, és ezt követően megadta a szót 

az előadó részére. 

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 
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Jakab István alelnök úr fentiekre válaszul megköszönte a hozzászólásokat, és elmondta, hogy 

ez nem saját ügyünk, ez valamennyi ember ügye. Mindent megtettünk és megteszünk a jövőben 

annak érdekében, hogy ez a helyzet javunkra változzon. Amennyiben a 3. országokkal kapcso-

latos élelmiszerek közötti differenciálást meg tudjuk teremteni, abban az esetben a versenyké-

pességünkkel nem lesz gond. Ukrajnával kapcsolatban elmondta, hogy 41 Ha kiváló minőségű 

termőfölddel bír, míg az Unió teljes termőföld területe 170 Ha. A nemzetközi nagy tőkebefek-

tetők, élén az Egyesült Államokkal, bevonul az Európai Unióba, így szükséges az EU részéről 

egy erős összefogás. Elmondta, hogy Ukrajna EU-s csatlakozása kapcsán felszólalt a parlamenti 

vitában. Szigorú feltételeknek kell, hogy megfeleljenek. Hogyan kezdjük el a tárgyalást úgy, 

hogy nem tudjuk, hol vannak a határok, nem ismerjük a népességszámot, stb. Ez az egész jel-

lemző a brüsszeli döntésmechanizmusra. Megköszönte a művészek segítségét, amikor egyik 

előadóművészünktől elhangzott Petőfi Sándor: Földtámadott a tenger című verse. Ez megmoz-

dította az emberi lelket. Dr. Maár András felvetései kapcsán elmondta, hogy érti a jelzéseket, 

ez egy külön vitát igényel, az itt rendelkezésre álló idő ennek megvitatására nem elegendő. Az 

árak vonatkozásában, arra, hogy ki milyen üzletpolitikát alkalmaz, most nem tér ki idő híján. 

Az Európai Parlament és az Európai Bizottság előkészített újabb stratégiákat a parlament elfo-

gadta, így sok mozgásterünk nem maradt. Az ott született döntésekről annyit jegyzett meg, hogy 

elég figyelmeztetést adtak most a gazdák az európai polgárok számára annak érdekében, hogy 

megfontolják, kinek adnak bizalmat. Mivel Németország fontos számunkra, ezért kritikát nem 

fogalmazunk meg. Figyelmet fordítanak arra, hogy a munkavállalók bérezése megfelelő legyen, 

azonban fizetni csak abból lehet, amit megtermelünk. A tüntetés szempontjából fontosnak 

tartja, hogy mi váltotta ki. Tarthatatlan volt a helyzet, elmentünk a falig. Az európai parlamenti 

választások után a mostani bejelentések kapcsán a határozatok meghozatala teszi lehetővé ná-

lunk a változást. Hosszabb távon elmondhatjuk, hogy a gazdától jobban senki nem akarja óvni 

a környezetét, hiszen azon a földön él és gazdálkodik. Szeretnénk elfogadtatni az Európai Uni-

óval, hogy a mezőgazdaság nem úgy működik, hogy hozunk egy stratégiai döntést, amit hol-

naptól számon kérünk. A feltételrendszert ki kell alakítani. Az adminisztrációs terhek kapcsán 

elmondta, hogy a Nemzeti Agrárgazdálkodási Kamara falugazdász ágazata bővült, és végre 

eljutottunk oda, hogy most van a felkészítésük és teljes körű profi szaktanácsadóként fognak 

dolgozni oly módon, hogy át tudják vállalni a gazdáktól azoknak az adminisztrációs terheknek 

a nagy részét, aminek eddig a gazdák ki voltak téve. Izgalmas kérdés, hogy hogyan tudunk 

megfelelni a technológiai, szakmai új eljárások alkalmazásával a kihívásoknak. A vízgazdálko-

dás kapcsán elmondta, hogy ezeknek a nagy rendszereknek a kialakítása zajlik. A probléma az, 

hogy egyszerre zúdul le nagy mennyiségű csapadék, mélyítve ezzel a medret, és ettől kezdve 

vezeti el a vizet. Olyan programokra van szükség, ami tudománnyal együttműködve megfelelő 

megoldást nyújt.   

Dr. Zs. Szőke Zoltán megköszönte alelnök úr válaszait, majd áttért az egyebek napirendi 

pontra. 

3./ napirendi pont: Egyebek:  

Az egyebek napirendi pont keretében Dr. Cser Ágnes indítványozta, hogy 2024. 06. 11.-én az 

anyatestületük kihelyezett nagy elnökségi ülésén szervezzünk egy találkozót, valamint egy 

NGTT ülést is az oldalelnöki üléssel előzetesen egyeztetve, mivel ez a magyar elnökség előké-
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szítő ülése, így igen fontos szerepe van a pozitívabb magyar megítélés elősegítésében. Kiegé-

szítette még azzal, hogy a külpolitikai szekció elnöke is szívesen eljönne hozzánk. Kizárólag 

Magyarország megítélésének javítása a cél. 

Dr. Zs. Szőke Zoltán az egyebek napirendi pontot egyéb hozzászólás és javaslat hiányában 

lezárta.  

Ezt követően megköszönte a részvételt és a tartalmas tanácskozást, majd az ülést berekesztette. 


